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ما در سالن انتظار همراه مردم اشك مي ريختيم. 
مادران، همسران و خواهران شهدا را در آغوش 

مي گرفتيم و اگر غذا نمي خوردند يا بي حال بودند، 
سعي مي كرديم كنارشان باشيم. تنها كاري كه از دست 

ما براي خانواده هاي شهدا برمي آمد، همين همدلي و 
همراهي بود. آنچه هميشه در روضه ها شنيده بوديم، 

اينجا با چشم خود ديديم؛ پدرهاي داغداري كه 
فرزندان شان مثل علي اكبر به شهادت رسيده بودند 

و ما سعي مي كرديم دلداري شان بدهيم. به لطف خدا، 
خانواده ها هم با ما همراهي مي كردند و بعد از كمي 

صحبت آرام تر مي شدند 

دختري كه هميشه آرزوي شهادت داشت!
همان ابتدا مي روم و كنار زهرا بغدادي مي نشينم. او پيشكسوت بچه هاي 
خادم اس��ت و صحبت هايش را اينگونه آغاز مي كند:»بسم الله الرحمن 
الرحيم لاحول ولاقوه الاباالله العلي العظيم حسبنا الله و نعم الوكيل نعم 
المولي و نعم النصير... زهرا بغدادي هستم، متولد سال ۴۲، از شهرستان 
ش��هريار. ما به همراه خواهران ديگر از روز بيست  وپنجم به بهشت زهرا 
آمديم تا به خانواده ها كمك كنيم و به آنها دلداري بدهيم. هدف اوليه مان 
اين بود كه با درست كردن شربت يا انجام كارهاي كوچك، كمي تسكين 
و آرامش به خانواده هاي ش��هدا بدهيم. تلاش كرديم در كنار خانواده ها 
باش��يم و هر كاري كه از دس��ت مان برمي آيد انجام دهيم. اما وقتي وارد 
شديم، فهميديم كار بسيار گسترده تر و عميق تر از چيزي است كه تصور 
مي كرديم. به همين دليل تصميم گرفتيم حضور پررنگ تر و فعال تري 
داش��ته باش��يم. ما هر روز با صحنه وداع خانواده ها روبه رو مي ش��ويم. 
خانواده ها براي خداحافظي با عزيزان شان مي آيند و اين لحظه براي شان 
بسيار سخت مي گذرد. طبيعي است پذيرش اين اتفاق براي خانواده ها 
دشوار باش��د. خانواده هاي نظامي معمولاً آمادگي بيشتري دارند، چون 
مي دانند عزيزشان در مسير ش��هادت قرار داشته و احتمال وقوع چنين 
حادثه اي را مي دادند اما خانواده هاي مردم عادي اين آمادگي را ندارند و 
باور اين اتفاق براي شان بسيار سخت تر است. آنها بيشتر دچار اضطراب 
و ناباوري مي ش��وند و وقتي با پيكر عزيزش��ان روبه رو مي شوند، شرايط 
برای شان دشوارتر مي شود. همين موضوع كار ما را هم سخت تر مي كند، 
چون بايد در كنار اين خانواده ها باشيم و به آنها كمك كنيم تا اين لحظات 
سخت را پشت سر بگذارند. نكته جالبي كه من در اينجا با آن رو به  رو شدم 
اين بود كه وقتي بعضي از خانواده ها كه گمان مي كرديم، اعتقاد چنداني 
ندارند، وارد اين فضا مي ش��دند و پيكر عزيزش��ان را مي ديدند، واكنش 
متفاوتي نشان مي دادند. مثلًا مادري را ديدم كه وقتي پيكر دخترش را 
ديد، گفت: »دخترم هميشه آرزوي شهادت داشت.« حتي بعضي از افراد 
عادي كه انتظارش را نداشتيم، درباره خوبي شهادت صحبت مي كردند 
و مي گفتند چقدر دوست داشتند، شهيد شوند. اين واكنش ها براي من 
خيلي جالب بود ك��ه چطور يك مادر يا يك ف��رد معمولي چنين باوري 

نسبت به شهادت دارد. 

چه كنيم تا خدا ما را هم بپذيرد!؟
خانم بغدادی در ادامه مي گويد: گاهي پيكرها وضعيت خوبي نداش��ته 
و خيلي آس��يب ديده بودند ام��ا خواهراني كه اينجا بودند، با ش��جاعت 
پيكرها را باز مي كردند و هيچ ترسي يا ناراحتي از خود بروز نمي دادند. با 
خود مي گفتم اگر اين عزيزان به صورت عادي از دنيا رفته بودند، ش��ايد 
حتي نمي توانستيم به چهره شان نگاه كنيم، ش��ايد از ديدن پيكرشان 
مي ترسيديم اما وقتي شهيد شده اند، انگار جايگاه شان خيلي بالاتر است. 
حس مي كني به جاي بالاتري وصلند و اين ارتباط، معناي ديگري دارد. 

اسم شهيد و خود شهادت، واقعاً بس��يار فراتر از تصور آدمي است. خودم 
لحظه اول كه وارد اين فضا شدم، قلبم خالي شد و حس عجيبي داشتم. 
اما بعد با خودم گفتم: خدايا، وقتي مرا اينجا آوردي تا كاري انجام بدهم، 
خودت به قلبم قوت بده كه بتوانم بايستم و كمك كنم. به محض ديدن 
پيكر شهدا به آنها مي گفتيم:»خوش به سعادتت، خوش به حالت« و از آنها 
مي خواستيم سلام ما را به امام حسين)ع(، اهل بيت و حضرت زهرا )س( 

برسانند. واقعاً از ته دل به حال شان غبطه مي خورديم. 
وقتي خانواده ها پيكر شهيدش��ان را مي ديدند و دس��ت روي صورتش 
مي كش��يدند، من كنارش��ان مي رفتم و با آنها صحبت مي كردم. به آنها 
مي گفتم، با عزيزان تان حرف بزنيد، درد دل كنيد. خيلي از خانواده ها بعد 
از اين كار مي گفتند:»دل مان آرام ش��د، گويي آرامش خاصي گرفتيم.« 
اين حس آرامش واقعاً قشنگ بود و ما هم با تمام وجود اين حس رو لمس 
مي كرديم. خيل��ي از خانواده ها در ابتدا حالت عادي نداش��تند اما وقتي 
وارد اين فضا مي شدند و رفتار محبت آميز بچه ها و خادمان را مي ديدند، 
حال و هواي شان عوض مي ش��د. ما براي آرامش دادن به خانواده ها، آب 
گلاب درست مي كرديم. آب گلاب واقعاً به دل داغديده آرامش مي دهد. 
اين كارها نوعي همدلي و همراهي بود، يعني به خانواده ها نشان مي داديم 
تنها نيستند و ما هم كنارشان هستيم. شايد همين همدلي باعث مي شد 
كمي آرامش بگيرند. خدا را شكر مي كنم اين خدمت نصيب ما شد، انگار 
روزي و رزق ما بود كه اينجا باشيم و كمك كنيم. در آن ايام بيشتر از هر 
چيز، به حال خودمان غبطه مي خورديم كه چرا ما هنوز اينجا هستيم و آنها 
رفتند. هميشه با خودمان فكر مي كرديم كه خدا چرا اين عزيزان را انتخاب 
كرده و چه شاخصه اي داشتند كه گلچين شدند. با خودمان مي گفتيم ما 

بايد چه بگوييم يا چه كنيم تا خدا ما را هم بپذيرد.

چنين پسري حتماً شهيد مي شود!
خانم بغدادي از لحظات س��خت تطهير و تشييع ش��هيد اينگونه روايت 
مي كند: من با دس��تان خودم، دختر 10س��اله و ن��وزاد دو ماهه را داخل 
تابوت  گذاشتم. حتي جنين چند ماهه را كنار مادرش قرار دادم. يا همين 
چند روز پيش پدر و مادري كه از مكه برگش��ته و متوجه شده بودند، تك 
پسرشان به شهادت رسيده، خودشان را به معراج شهدا رساندند. مادر به پدر 
مي گفت:»بلند گريه نكن، پسرمان صدايت را مي شنود و ناراحت مي شود.« 
پدر هم مي گفت من از بچگي مي دانستم پسرم شهيد مي شود. هميشه 
وقتي در خواب بودم، متوجه مي شدم پسرم مي آيد دست و پايم را مي بوسد 
و بعد مي رود. حتي بيدار مي ماند تا من بخوابم و بعد بيايد دست و پايم را 
ببوسد. مي دانستم چنين پسري حتماً شهيد مي شود. من براي او دعاي 

عاقبت بخيري مي كردم و چه عاقبت بخيري بالاتر از شهادت؟ 

به حضرت آقا بگوييد، همه  ما فداي سر ايشان
يك پيكر ديگر آوردند و مادرش مي گفت:»تو بايد ش��هيد مي ش��دي. 
واقعاً فقط بايد ش��هيد مي ش��دي.« اين خيلي ارزشمند است كه كسي 
تنها فرزندش را در راه خدا بدهد. ش��ايد اگر اين بچه به خاطر تصادف يا 
حادثه اي از دس��ت مي رفت، خانواده طاقت نمي آورد، اما حالا با رضايت 
قلبي خودش��ان او را تقديم خدا مي كنند. هميشه به خانواده هاي شهدا 
مي گويم:»خدا هيچ وقت جنس بي ارزش��ی نمي خرد، فقط بهترين ها را 
انتخاب مي كند.« اين فرزن��دان هم بهترين بودند كه خ��دا آنها را براي 

خودش انتخاب كرد. 
يك خانواده سادات براي وداع با پيكر شهيدش��ان آمده بودند. حدود دو 
متر قد و قامت ش��هيد بود. هم قد بلند، هم محاس��ن و چهره اش خيلي 
زيبا بود. همس��رش آمده بود براي وداع. آرام و بي صدا گريه مي كرد. بعد 
هم آرام در گوشم گفت: »به حضرت آقا بگوييد، همه ما فداي سر ايشان. 
اينكه چيزي نيست، ما همه زندگي مان را مي دهيم تا حضرت آقا سالم 
و بي غم باشند. اين شهدا بهترين هايي هس��تند كه داريم و با دل و جان 

تقديم شان مي كنيم.«

3ساله اي كه مفقودالاثر بود
خانم بغدادی مي گويد: يكي از تلخ ترين صحنه هايي كه ديديم، مربوط به 
دختربچه سه ساله اي بود كه خانواده اش مدت ها به دنبالش مي گشتند و 
نهايتاً قطعات بدنش را پيدا كردند و براي تطهير آوردند. بچه ها با دقت هر 
چه از دختر سه ساله باقي مانده بود، تطهير و كفن كردند. عمويش آمد و با 
برادرزاده شهيدش وداع مي كرد و مي گفت:كجايي؟ من دو هفته است به 
دنبال تو مي گردم. اين خانواده اهل نارمك و همسايه يكي از دانشمندان 
هسته اي بودند. خانه شان آس��يب ديده بود و از يك خانواده چهار نفره، 
فقط مادر زنده مانده كه او هم در بيمارس��تان بستري بود. پدروبرادرش 
شهيد شده و اين دختر كوچك هم مفقودالاثر شده بود تا اينكه قطعات 

بدنش را پيدا كردند. 

پيكر هاي تكه تكه، اربا اربا و بي سر
ما پيكرهايي را باز كرديم كه خيلي آسيب ديده بودند، بعضي حتي سر 
نداشتند يا بدن شان خيلي به هم ريخته بود. ما در اين مدت، هم پيكرهاي 
سالم و زيبا ديديم، هم پيكرهاي تكه تكه، مثل همان دختر سه ساله اي كه 
تطهيرش كرديم. هم بدن اربا اربا ديديم و هم پيكر بي سر. بيشتر شهدا را 
كه براي تطهير مي آوردند، ما قطعات بدن شان را كنار هم مي گذاشتيم، 
قطعاتي كه با آزمايش دي ان اي شناسايي شده بود، كنار هم قرار مي داديم 
تا پيكر كامل شود. با خود فكر مي كنم كه ش��هيد با خدا اينگونه زمزمه 
مي كند كه»من با هر وضعيتي كه هستم، مي آيم تا تو مرا بپذيري. براي ما 
مهم نبود كه پيكر قطعه قطعه است يا حتي سر و بدنش مشخص نيست. 
ما قطعات ابدان مطهر شهدا را جمع مي كرديم و كنار هم مي گذاشتيم. 
حتي اگر بوي بدن شهيد به خاطر گذشت چند روز اذيت كننده بود، باز 
هم با عش��ق اين كار را انجام مي داديم و همه اين صحنه ها واقعاً س��ند 
مظلوميت مردم ما بود كه نشان مي داد مردم ما چقدر مظلوم هستند. من 
به بچه هاي رسانه كه اينجا رفت و آمد مي كنند، گفتم دوربين هاي شما 
مثل اسلحه است. بعضي ها با س��لاح جلوي دشمن مي ايستند، شما هم 
بايد با دوربين تان بايستيد و وظيفه تان را انجام دهيد. شما بايد حقانيت و 

مظلوميت مردم ما را به دنيا نشان بدهيد و اين كار واقعاً ارزشمند است. 

اشك هاي چشم شهيد 
آن روز يك مادر بالاي سر شهيدش بسيار ناله و گريه مي كرد. مي گفت 

كه قرار بود پسرم من را به مشهد ببرد. آنقدر كه خودمان با چشمان مان 
ديديم كه بعد از بي تابي مادرانه اش اشك از چشم پسر شهيدش جاري 
شد و همه اين صحنه را ديدند. اطرافيان به مادر شهيد گفتند:»آنقدر 
گفتي و گريه كردي كه اشك پسرت را هم درآوردي.« واقعاً باور داريم 
كه شهدا در آن لحظه همه چيز را مي ش��نوند، فقط نمي توانند جواب 
بدهند. براي همين ما هم سعي مي كرديم از اين فرصت استفاده كنيم 
و با آنها حرف بزنيم. يك��ي از بچه هاي خادم درگوش ش��هيدي كه از 
نيرو هاي يگان ويژه بود، چيزي گفت. من شوخي كردم و گفتم:»بلند 
بگو، ما هم بشنويم!« گفت:»به ش��هيد گفتم دعا كن شهادت نصيبم 
ش��ود.« گفتم:»بلند بگو تا همه آمين بگويند و به خواسته ات برسي.« 
شهادت بسيار زيباست اين ايام من و همكارانم فقط غبطه خورديم و از 
خدا خواستيم ما را هم عاقبت بخير كند. هميشه مي گفتم وقتي كسي 
شهيد مي شد، براي ديگران هم دير نيست. واقعاً هم ديديم، كساني به 
مقام شهادت رسيدند كه اصلاً فكرش را نمي كرديم. ما هم هنوز اميدواريم 
و با اميد، قدم به قدم به سمت رضايت خدا حركت مي كنيم. واقعيت اين 
است كه شهدا حرف هاي دل ما را مي شنوند. من حتي به دختر سه ساله 
شهيد، يا آن خانمي كه بخشي از صورت و سرش نبود هم گفتم:»براي ما 
دعا كنيد.« به همه شان گفتم تا ببينم دعاي كدام شان زودتر مي گيرد. 
مهم اين است كه با دل خودمان با ش��هدا حرف بزنيم، چون مطمئنم 

صداي ما را مي شنوند. 

وداع با همكار شهيد
باور كنيد، اين لحظاتي كه ما در معراج شهدا گذرانديم، هم غم انگيزترين 
و هم بهترين لحظات عمرمان بودند. همين چند روزي كه اينجا كنار شهدا 
بوديم. هر بار كه پيكر شهدا را آماده مي كرديم، از آنها مي خواستيم براي 
ما هم دعا كنند. يكي از لحظاتي كه دلم واقعاً شكست و حسادت كردم، 
وقتي بود كه پيكر يكي از همكاران بسيج سازندگي ام را براي مان آوردند. 
وقتي پيكرش را ديدم، به شوخي به او گفتم:»سادات خانم، خيلي به شما 
حسودي ام شد!« واقعاً نمي توانستم جلوي احساسم را بگيرم، دلم عجيب 
گرفت و با خودم گفتم:»ببين چه كرده است كه خدا اين معامله را با او كرد. 

گفتم سادات جان ! به خدا چه گفته اي كه اين طور پذيرفته شدي؟«

وداع با شهدا
با خانم بغدادي به سمت س��ردخانه مي روم. قبل از ورود از سالن تطهير 
مي گذريم. خانم بغدادي مي گويد، س��الن تطهير جايي اس��ت كه پيكر 
شهدا را مي آورند و براي مراسم آماده مي كنند. خانواده ها هم مي آيند و 
پيكر عزيزشان را مي بينند و با شهدا وداع مي كنند. بعضي از شهدا همانجا 
شناسايي مي شوند. بعد از شناسايي، پيكر شهيد آماده مي شود، در تابوت 
قرار مي گيرد و با گل تزئين مي شود. اگر خانواده هنوز آمادگي نداشته باشد 
يا پيكر آماده نباشد، آن را در سردخانه نگه مي دارند تا خانواده براي مراسم 
تشييع آماده شوند. حالا به سمت سردخانه برويم، جايي كه پيكر شهدا 
تا زمان تشييع نگهداري مي شود. اينجا پيكرها را در سردخانه نگهداري 
مي كنند تا كاملًا سالم بمانند و براي تدفين آماده شوند. روز اولي كه به 
سردخانه آمديم، اينجا اصلًا براي اين كار آماده نبود و پيكرها كف زمين و 
كنار هم قرار گرفته بودند. اما به مرور زمان همه چيز بهتر شد، مشكلات 
حل شد و قفسه بندي و نظم دقيقي ايجاد كردند. الان پيكرها يكي يكي 
شناسايي مي شوند و بعد از آماده سازي، به خانواده ها تحويل داده مي شوند. 
با اين حال، اگر دقت كنيد، هنوز گوشه اي از سردخانه پيكرهايي هستند 
كه قطعه  قطعه اند و داخل كيس��ه هاي مخصوص نگهداري مي شوند تا 
زماني كه بقيه قطعات پيدا شود يا جواب آزمايش دي ان اي بيايد تا بتوانند 

آنها را شناسايي كنند.
معراج شهدا و شناسايي برادر 

در پايان همكلامي ام با خانم بغدادي از او مي خواهم، مختصري از شهداي 
خانه اش روايت كند. او مي گويد: برادر بزرگم قدرت الله بغدادي بود كه در 
5 فروردين ماه در عمليات فتح المبين به شهادت رسيد. بعد از او، همسرم 
در عمليات والفجر۸ به شهادت رسيد و پيكرش در منطقه ماند تا اينكه 
بعد از۳1سال پيكرش شناسايي شد. برادر ديگرم كه تنها 1۷سال داشت 
در عمليات كربلاي يك، در منطقه مهران به شهادت رسيد. در اعزام آخر 
خودم لباس همسرم را كوچك كردم و به برادرم دادم كه به تن كند. وقتي 
پيكرش را آوردند، شناسايي نمي شد. گفتم اجازه بدهيد من ببينم، شايد 
بشناسمش. وقتي رفتم معراج شهدا و پيكرش را ديدم، همان لباسي كه 
خودم برايش دوخته بودم هنوز به تن داشت، يقه اش مشخص بود. همانجا 

شناسايي اش كردم. 

كمي آنسوتر، سالن انتظار معراج شهدا قرار دارد. به همراه خانم بغدادي 
وارد آنجا مي ش��وم. در بخش ابتدايي سالن، چند ايستگاه طراحي شده 
است. در اين ايستگاه ها، اسامي شهدا در دفاتر مخصوص ثبت و نگهداري 
مي ش��ود و تمامي امور اداري مربوط به تحويل و نگهداري شهدا نيز در 
همين قسمت انجام مي گيرد. وارد سالن انتظار مي شوم. روي در ورودي 
اتاقك كارگ��روه فرهنگي، نام گروه جهادي ش��هيد مدافع حرم حجت 
اصغري شيباني را مي بينم. خانم عرب يكي از جهادگران معراج شهدا كه 
همراه چند نفر ديگر مسئوليت امور فرهنگي را بر عهده دارد، توجهم را 
جلب مي كند. با او هم صحبت مي شوم و از دليل حضورش در اين روزها در 
سالن انتظار بهشت زهرا )س( مي پرسم. او مي گويد: »من جهادگر هستم 
و در موكب شهيد حجت اصغري خدمت مي كنم. از زماني كه اعلام شد 
بايد موكبي براي كمك به خانواده هاي معظم شهدا اينجا مستقر شود، ما 
كارمان را شروع كرديم. اين فراخوان دقيقاً بعد از حمله و سه روز پس از 
پايان برنامه هاي عيد غدير به ما رسيد. جمعيت خانواده هاي شهدا خيلي 
زياد بود. بعضي ها بايد ثبت نام مي كردند، بعضي ديگر در معراج بودند و 
تعدادي هم در سالن انتظار مي ماندند تا پيكر شهيدشان براي وداع آماده 
شود. اين خانواده ها هم به مشاوره نياز داشتند و هم به خدمات رساني، به 
همين خاطر به محض اعلام فراخوان، ما با نام گروه جهادي شهيد حجت 
اصغري وارد عمل شديم. هميشه از خود شهيد اصغري كمك مي خواهيم 
تا بتوانيم بهتر به خانواده هاي شهدا خدمت كنيم و توان بيشتري براي 
كمك به آنها داشته باشيم. موكب ما كاملًا مردمي است و هيچ كمكي 
از هيچ ارگاني نمي گيريم. ما با دست خالي وارد ميدان شديم؛ فقط يك 
ظرف 10 كيلويي شربت و چهار ليوان داشتيم. همين شربت هم از مراسم 
غدير باقيمانده بود و همان 10 كيلو شربت را به نام اميرالمؤمنين وسط 
ميدان آورديم و كارمان را ش��روع كرديم. صحبت هاي حضرت آقا به ما 
انگيزه و توان داد تا با قدرت و اميد وارد ميدان شويم. ما فقط براي تسليت 
گفتن نيامده بوديم، بلكه آمده بوديم تا خدمت كنيم. خيلي زودتر از آنچه 
فكرش را مي كرديم، كمك هاي مردمي به دست مان رسيد. هنوز روز دوم 

حضورمان بود كه ماشين هاي پر از وسايل يكي يكي به موكب آمدند.«

پدراني كه داغدار علي اكبر ها شدند
خانم عرب در ادامه مي گويد: متأسفانه بعد از عيد غدير، ما عزادار شديم. هر 
چند حضور و خدمت در اين روزها براي ما يك پيروزي است، اما داغ از دست 
دادن عزيزان، دانشمندان، سرداران و مردم مان، حتي يك دختر سه ساله 
يا مادر باردار دو ماهه، واقعاً براي مان سنگين بود. خيلي از اين اتفاقات تلخ را 

دوستان و عزيزاني كه در معراج بودند براي ما تعريف مي كردند. 
ما در سالن انتظار همراه مردم اشك مي ريختيم. مادران، همسران و خواهران 
شهدا را در آغوش مي گرفتيم و اگر غذا نمي خوردند يا بي حال بودند، سعي 
مي كرديم كنارشان باشيم. تنها كاري كه از دست مان براي خانواده هاي شهدا 
برمي آمد، همين همدلي و همراهي بود. آنچه را هميشه در روضه ها شنيده 
بوديم، اينجا با چشم خود ديديم؛ پدرهاي داغداري كه فرزندان شان مثل 
علي اكبر به شهادت رسيده بودند و ما سعي مي كرديم دلداري شان بدهيم. 
به لطف خدا، خانواده ها هم با ما همراهي مي كردند و بعد از كمي صحبت 
آرام تر مي شدند. خودشان مي گفتند: بايد مثل امام حسين)ع( قوي باشيم 
و رجز بخوانيم. خود خانواده ها مي گفتند كه بايد محكم و قوي بمانيم. از اين 
صحنه ها زياد بود؛ مادرها، عمه ها، خاله ها يا مادربزرگ هايي كه براي ديدار 
با شهيدشان به اينجا مي آمدند. حتي خاله اي را ديديم كه براي خواهرزاده 
شهيدش كه مادر نداشت، مادري مي كرد. اگر اشتباه نكنم، آن شهيد ميثم 

سلگي بود. 

با وجود تهديد باز هم آمديم!
فعاليت هاي گروه خادمان در آن روزها بسيار تأثيرگذار بود. خانم عرب در 
ادامه مي افزايد: در سالن انتظار بچه هاي ما آب خنك و شربت فراهم و زباله ها 
را جمع مي كردند. بچه ها مردم را به نماز اول وقت دعوت مي كردند، چون 
رمز عاشورا نماز اول وقت بود. هميشه سعي مي كرديم كه نماز اول وقت را 
به جماعت در آن شرايط فراموش نكنيم. اين كارها واقعاً روي روحيه مردم 
تأثير مي گذاشت. همان سجده هاي نماز باعث آرامش خانواده شهدا مي شد. 
اينجا خانم بغدادي را داريم كه مثل يك كوه كنار ما ايستاده است. هر وقت 
خسته مي شديم يا فشار كار زياد بود، كافي بود به معراج برويم و او را ببينيم 
تا آرام شويم. گاهي هم ما را در آغوش مي گرفت و اين آغوش مادرانه واقعاً به 
ما نيرو مي داد تا بتوانيم بمانيم و ادامه بدهيم. واقعيت اين است كه اگر كمك 
و حمايت خانم بغدادي، لطف خدا، اهل بيت و شهدا نبود، ما نمي توانستيم 
دوام بياوريم. خود من هم اينقدر ظرفيت ندارم و فقط با لطف خدا و كمك 
استاد بزرگوارمان اينجا هس��تم. اگر اين عزيزان به مرگ عادي از دنيا رفته 
بودند، واقعاً تحملش براي مان سخت تر بود، اما شهادت زيبايي خودش را 
دارد. در روزهاي جنگ هم با اينكه مي دانس��تيم اينجا تهديد شده، باز هم 
همه با هم مي آمديم و كنار هم مي مانديم. اين قدرت و استقامت بچه ها واقعاً 

تحسين برانگيز بود. 

شهداي زندان اوين
خانم عرب به شهداي زندان اوين اشاره مي كند و مي گويد: يك خاطره اي 
را مي خواهم براي تان تعريف  كنم. يك خانم كه كارمن��د زندان اوين بود، 
هميشه پسر پنج شش ساله اش را با خودش به س��ركار مي برد. روز حادثه 

وقتي انفجار رخ داد، اين خانم شهيد شد و پسرش فرار كرد تا از در خارج شود. 
در همان لحظه يكي از كارمندان زندان آمد بچه را مي گيرد تا نجاتش دهد. او 
مي توانست خودش فرار كند، اما بچه را در آغوش گرفت و هر دو همانجا شهيد 
شدند؛ بچه در آغوش آن آقا جان داد و مادرش هم در طرف ديگر شهيد شد. 
وقتي برادر اين خانم براي شناسايي پيكر آمد، پيكرش قابل شناسايي نبود. 
من كمكش كردم و گفتم به گ��وش و صورتش دقت كن. بعد كه نگاه كرد، 
گفت: »آره، يادم آمد، خودش است!«چون اين خانم اهل خوزستان بود و در 
تهران كسي را نداشت و مهدكودك هم تعطيل بود، مجبور بود بچه اش را با 

خودش سركار بياورد. اينها واقعيت هايي است كه اينجا زياد مي بينيم. 

رزق خدمت در معراج شهدا
صحبت هاي پاياني اش هم ش��نيدني اس��ت. در كنار اي��ن غم ها، وقتي 
عزيزان مان را از دست مي دهيم، دل مان آرام مي گيرد كه شهدا به خاك 
سپرده نمي ش��وند، بلكه به دل ها سپرده مي ش��وند. البته اين فراق براي 
خانواده ها، به ويژه همسران شهدا خيلي سخت اس��ت، اما ما توفيق پيدا 
كرديم كه از اول محرم با ياد شهدا وارد معراج شويم و اين هم رزقي است 
كه خدا به ما داده تا كنار هم باشيم و همدلي كنيم. ملت ما هرچه كه باشد، 
هميشه با هم همدل هستند. هر وقت دشمن بخواهد بين ما تفرقه بيندازد، 
يك اتفاق مي افتد كه دوباره ما را به هم نزديك تر مي كند. شما ديديد كه 
در راهپيمايي ها چه كس��اني حمايت كردند و آمدن��د. بعضي ها با ظاهر 
متفاوت يا حتي شل حجاب آمدند و گفتند: »نتانياهو فكر كردي من با اين 
ظاهر رهبرم را دوست ندارم؟ من عاشق رهبرم هستم.« برگشتند و رجز 
خواندند كه »آقا سيدعلي تنها نيستي.« اين خيلي قشنگ است. اينكه من 
چادري بيايم و ادعا كنم، شايد خيلي خاص نباشد، اما وقتي كسي با ظاهر 
متفاوت اين حرف را مي زند، واقعاً ارزشمند است. خدا را شكر مي كنم كه 
انقلاب ما دست امام زمان)عج( است و با قدرت نگهداري مي شود و هيچ 

اتفاقي نمي افتد. 

رجعت شهدا
درست است كه بعضي از عزيزان مان شهيد مي ش��وند، اما اعتقاد من اين 
است كه شهدا دارند به آرامش مي رسند و خستگي شان درمي آيد تا دوباره 
برگردند. مي خواهم به ش��ما بگويم كه اگر به ش��هدا نگاه كنيد، مي بينيد 
سرداران و بزرگان ما كه شهيد مي شوند، بعضي ۶۳ و بعضي ۶۴ ساله  هستند. 
اينها مي روند تا خستگي سال ها خدمت و مجاهدت را در بياورند و ان شاءالله 
با توان بيش��تر با امام زمان )عج( رجعت كنند و در خدمت امام زمان)عج( 
باش��ند. من مطمئنم كه اين انقلاب، به حق امام زمان و به حق مظلوميت 
حضرت زهرا )س(، به دست صاحب اصلي اش، يعني امام زمان خواهد رسيد 
و پرچم انقلاب را حضرت آقا به ايشان خواهند سپرد. هيچ شكي هم در اين 
موضوع ندارم. حالا هم به شما مي گويم اصلاً نگران نباشيد و به دل تان ترس 
راه ندهيد. هيچ تزلزلي در وجودتان نباش��د، چون اي��ن انقلاب و اين نظام 
صاحب دارد. اگر قرار بود اتفاقي براي انقلاب بيفتد، همان سال هاي اول كه 
هيچ امكاناتي نداشتيم، مي افتاد. نه حالا كه خدا را شكر اين  همه پيشرفت 
و قدرت داريم. مردان جنگي ما الان خيلي با تجربه و متخصص ش��ده اند و 
دشمن هم مي داند چقدر بايد از اين قدرت بترسد. دشمن از روي ترس حمله 
كرده، نه از سر خوشي. مي خواست مردم را به هم بريزد، اما نتيجه اش اين شد 

كه مردم ما متحدتر از قبل شده اند؛ الحمدلله. 

بخش آخر
آري! در و ديوار معراج شهداي بهشت زهرا)س( حكايت هاي شنيدني زيادي 

با خود دارد. معراج شهداي بهشتي. 
 اينجا مأمني براي شهداست. ش��هدايي كه قبل از رفتن به خانه ابدي شان 
در اين ايستگاه توقفي كوتاه مي كنند و بعد هم با وداع عزيزان شان آخرين 
ايستگاه زميني شان را به مقصد بهشت ترك مي كنند. اينجا معراج شهداي 
بهشتي است. اينجا معراج روضه هاي مادرانه است. اينجا معراج روضه هاي 
علي اكبر ها و علي اصغر هاي زمانه است. اينجا سجدگاه ام وهب هاي عاشورايي 

است. اينجا پايان عاشقي همسرانه است... . 

اينجا معراج روضه هاي ماست
گزارش »جوان« از حضور در معراج شهداي بهشت زهرا)س( در روزهاي جنگ تحميلي رژيم صهيونيستي 

   صغري خيل فرهنگ
هفتم تيرماه ۱۴۰۴ پايتخت ايران اسلامي شاهد آيين باشكوه تشييع پيكر مطهر بيش از ۶۰شهيد مقاومت، از جمله فرماندهان 
بلندپايه نظامي، دانشمندان هسته اي، شهداي زن، كودك و اصحاب رسانه بود. همزمان با مراسم تشييع، خود را به بهشت 
زهرا)س( مي رسانم. تا پيش از تدفين شهدا در گلزار شهدا باشم و بتوانم به معراج شهدا بروم و ساعاتي را در كنار خادمان 
شهدا بگذرانم.  با معرفي يكي از همكاران با خانم زهرا بغدادي، پيشكسوت بچه هاي جهادي معراج آشنا مي شوم. درهمان 
نگاه اول با ديدنش ياد خانم حسيني، راوي »كتاب دا« مي افتم. او همسر شهيد و خواهر دو شهيد جنگ تحميلي نيز است كه 

حال و هواي روزهاي جبهه و جهاد را با خود دارد. بانوي مهرباني كه همان بدو ورود با يك ليوان چاي همه محبت مادرانه اش 
را به يكباره به سمت و سوي من سرازير مي كند. ميان نوشيدن چايي كه قرار است خستگي مسير طولاني شهرهشتگرد 
تا بهشت زهراي تهران را از تنم به در كند. با خادمان معراج و كارگروه فرهنگي سالن انتظار شهدا همراه مي شوم. خادماني 
كه با يك تماس خودشان را به معراج رساندند تا در تطهير، بدرقه شهدا و همراهي با خانواده شهدا در لحظات سخت انتظار 
رسيدن به پيكر شهدا، ياري رسان باشند. گزارش پيش رو شايد بتواند گوشه اي از تلاش ها و همت خادمان معراج شهداي 
بهش�ت زهرا)س( را در روزهاي جنگ تحميلي رژيم منحوس صهيونيس�تي به رش�ته تحرير درآورد؛ با هم مي خوانيم.

همه آنچه از شهيد قاب شد!

تو به من عزت دادي!
فاطمه خانم، خادم ديگرمعراج است. او همان ابتدا از شهيد 
اميرحسين صالحي ياد مي كند و مي گويد: شهيد اميرحسين 
صالحي، تك فرزند خانه ش��ان بود. پدرش مي گفت، پسرم 
از 15سالگي آرزوي شهادت داش��ت. وقتي جنگ سوريه 
تمام ش��د، گفت:»من مي روم يمن، اينج��ا نمي مانم، بايد 
شهيد شوم.« بعضي از شهدا مثل اميرحسين صالحي واقعاً 
چهره شان بعد از شهادت هيچ تغييري نكرده بود و انگار در 

آرامش كامل به خواب رفته بودند. او فقط ۲1سال داشت. 
يا بايد ازحال وهواي مادران ش��هدا براي ت��ان روايت كنم، 
مادران مقاومي كه گريه نمي كردند و محكم مي ايستادند. 
مثل مادر سرباز شهيد اسلامش��هري، از لحظه اي كه وارد 
معراج ش��د، حتي يك قطره اش��ك هم از چشمش نيامد. 
شروع كرد به رجز خواندن براي شهيدش:»من به تو افتخار 
مي كنم، تو به من عزت دادي. من براي تو گريه نمي كنم.« به 
پدر، عمو و عمه اش هم گفت:»شما هم براي اميرحسين من 
گريه نكنيد. اميرحسين من باعث افتخار من شد، ۲1سال 
اين امانت دست من بود و حالا آن را به خدا برگرداندم.« وقتي 
همه گريه مي كردند، مادرش مي گفت:» من اميرحسينم را با 
افتخار تقديم كردم. يك تار موي اميرحسينم فداي حضرت 
آقا و امام زمان )عج(.« ش��هيد براي مادرش يك شال سبز 
خريده بود و مادرهمان شال سبز را در معراج شهدا به گردن 
پسرش انداخت. واقعاً تعداد مادراني كه اينقدر مقاوم باشند 

و رجز بخوانند، كم است. 
يكي از ش��هداي ك��ه دل م��ن را واقعاً س��وزاند، ش��هيد 
س��عيد محمودي از محمودآب��اد بود. اس��مش را حتماً در 
مطلب تان بياوريد كه يادي از اين ش��هيد بزرگوار ش��ود: 
شهيد س��عيد محمودي. كه همراه يكي از س��رداران ما به 
شهات رسيده بود. اين ش��هيد پيكري نداشت. فقط چند 

تكه  از لباسش را براي ما آورده بودند. او را آخر شب آوردند 
و واقعاً حال همه ما را عوض كرد. من هميشه مي گويم اگر 
قرار است كسي ش��هيد شود، چه خوب اس��ت كه مثل او 
شهيد ش��ود، طوري كه هيچ چيزي از او باقي نماند. همان 
تكه هاي لباس��ش را دوس��تش جمع كرد و گفت اينها را 
مي خواهم براي هم رزمان��ش و خانواده اش ببرم. آرم لباس 
سپاه و سردوشي اش را هم برداشت تا به مادرش بدهد. يك 
قرآن هم در جيبش بود كه پاره ش��ده بود، اما از بين نرفته 
بود. دوستش عكس شهيد را به ما نشان داد. چهره نوراني 

و زيبايي داشت. 

قرار بود با هم شهيد شويم
مي خواهم از مادر ش��هيد رضا هم براي تان بگويم. چهره 
شهيد رضا خيلي آسيب ديده بود. مادرش وقتي به كنار 
تابوت شهيدش آمد، گفت:»من اصلًا كاري به چهره اش 
ندارم، فقط مي خواهم به او بگويم كه افتخار من هس��تي 
رضا جان. قرار ما چيز ديگري بود رضا جان، قرار بود با هم 
شهيد شويم اما تو از من جلو زدي و يك سر و گردن بالاتر 
رفتي.« مادر بالاي پيكر پسرش ايس��تاده بود و با افتخار 
مي گفت:»خدا را ش��كر مي كنم، پس��رم مهن��دس بود، 
آفرين به او. خدا را ش��كر مي كنم، اين مسير را رفتي و با 
هر چهره اي كه رفتي، شهيد شدي و اين براي من افتخار 
است. تو از من جلو زدي و اين خير بزرگي است كه نصيبت 
ش��ده اس��ت.« اين مادر واقعاً با صلابت و افتخار صحبت 

مي كرد و آدم از ديدنش لذت مي برد. 

داماد ۴روزه!
اما ميان اين همه آمد و ش��دهاي خانواده ش��هدا س��عي 
مي كرديم كه كم نياوريم و ما هم پا به پايش��ان بمانيم، ما 
تازه عروس و داماد هم داشتيم. يكي از آنها شهيد ابوالفضل 
باروچي بود كه عيد غدير عروسي شان بود. فقط چهار روز 
از شروع زندگي مشترك شان گذشته بود. همه خانواده و 
اطرافيان در شوك بودند، چون زندگي شان خيلي كوتاه 
بود. همسر شهيد آمده بود و مي گفت:»مي خواهم بالاي 
س��رش بروم و با او صحبت كن��م.« او را بالاي س��ر پيكر 
ش��هيد برديم. همه آقايان كنار رفتند، من ديدم هر كدام 
گوش��ه اي ايس��تاده اند و آرام گريه مي كنند. ابتداهمسر 
ش��هيد دس��ت هايش مي لرزيد و زبانش بند آمده بود اما 
وقتي با همسرش درد دل كرد و بيرون آمد، حالش خيلي 
بهتر ش��د و گفت:»ابوالفضل جان، تو من را آرام كردي.« 
خدا را شكر كه آرامش پيدا كرد. ديدن اين صحنه ها واقعاً 

تأثيرگذار بودند. 

عمه بيا، گمشده پيدا شده

اينجا سجده گاه ام وهب های عاشورايی است

يك ظرف ۱۰ كيلويي شربت و ۴ عدد ليوان

روضه هاي مصور 
سميه يكي از خادمان معراج شهداست. او مي گويد: » من 
سميه فرزند انقلابم و همزمان با ورود من جنگ تمام شد. 
واقعاً بودن من در اينجا جز معجزه چيز ديگري نيست، اصلًا 
قرار نبود اينجا باشم. يك روز در خانه نشسته بودم كه خانم 
بغدادي با من تماس گرف��ت و گفت كجايي؟ گفتم خانه. 

گفت آماده شو تا با هم به بهشت زهرا)س( برويم. 
از ۲5 خرداد اينجا هستم و هر كاري كه فكرش را بكنيد، 
انجام داده ايم. اينجا چيزهايي ديديم كه شايد بعدها وقتي 
به آنها فكر كنيم، اذيت شويم. نه اينكه از ديدن اين صحنه ها 
بدمان بيايد يا بترس��يم، نه! اصلًا اين اذيت شدن از جنس 
ديگري اس��ت، انگار داريم همان روضه هايي را كه سال ها 
شنيده ايم را به چشم مي بينيم. بدن سوخته و اربا اربا، پيكر 
بي سر و همه اينها. اگر اذيت شديم، فقط به خاطر همين 

صحنه هاي سخت بود. 
آخرين بار پيكر دختر چهار ساله اي به نام هيلدا زينعلي را 
آوردند. يك تكه از بدنش روزهاي اول پيدا شده بود و بعد 
هم قسمت هايي ديگر كه بعد ها به پيكر ملحق شد. اينجا 
مثل صحراي كربلا شده بود؛ همه پير و جوان، فقط نگاه و 
گريه مي كردند. يكي از بچه ها اينج��ا با خط خوش روي 
تابوت ها، اسم شهدا و ائمه و ش��عر مي نويسد. روي تابوت 
هيلدا نوشت: »عمه بيا گمشده پيدا شده.« واقعاً حال همه 
ما به خاطر ديدن اين دختر بچه و همه اين اتفاقات، شبيه 
عاشورا شده بود. ان شاءالله اين اشك ها و خدمت ها ذخيره 

قبر و قيامت مان شود. 

بي قراري هايي كه تمامي ندارند... 
خانم مهديه، همس��ر شهيد محس��ن صابري، زن جواني 
بود كه س��نش بيشتر از ۲۷ يا ۲۸ س��ال نبود. او يك پسر 
بچه دو - سه ساله داشت و تقريباً پنج روز پشت سر هم هر 
روز دو ساعت به معراج شهدا مي آمد. او مي گفت: »در روز 
۲۲ساعت از پسرم مراقبت مي كنم و فقط اين دو ساعت را 

براي دل خودم به اينجا مي آيم.«
او گوشه حس��ينيه مي نشس��ت، گريه مي كرد و در حال 
خودش بود. من فقط دو - سه بار او را ديدم، اما واقعاً مي شد 
آب شدنش را در اين چند روز فهميد. خيلي مظلوم بود و 
حتي اگر قصه اش را نمي دانستي با ديدنش دلت مي گرفت. 
هفت روز بعد از شهادت همس��رش، خبر دادند كه پيكر 
شهيد محسن صابري پيدا شده است. اين خبر براي همه ما 
هم خوشحال كننده بود، چون انتظارش به پايان مي رسيد 
و بالاخره او هم پيكري براي گريه كردن داشت. سخت بود 

كه خبر پيداشدن پيكر همس��رش را به او بدهيم. به زني 
كه روزها چش��م  انتظار مانده بود. قبل از اين، همه حس 
مي كرديم كه او هنوز اميد دارد همسرش زنده باشد و دوباره 
او را ببيند. اين اميد در دلش بود، اما بچه ها اين خبر را به او 
دادند. او همراه با برادرش و خانواده اش و خانواده همسرش 
كه اهل خمين بودند، به معراج آمدند تا براي وداع حاضر 
شوند. وقتي به او گفتند بايد براي شناسايي برود، آن لحظه 
واقعاً مي شد شكس��ت و غم را در چهره اش ديد. او رفت تا 
پيكر همسرش را شناسايي كند. بعد پيكرش را آوردند تا 
وداع كند. پسرشان سيدعمار هم متوجه شده بود كه اتفاقي 
افتاده است و مي گفت: »بابا چرا چيزي به من نمي گويی؟ 
چرا خونه نمي آيي؟« وداع خيلي سخت و غم انگيزي بود. 

يك روز هم ش��هيدي را آوردند كه قرار بود شبش مراسم 
عقدش باش��د. نامزدش يك خانم خيلي ج��وان بود. فكر 
مي كنم متولد ۸0 بود. حلقه ازدواج در دستش بود. او براي 
وداع آمده بود. خانواده شهيد هم خيلي ناراحت بودند. آن 
روز سه زوج جوان داش��تيم كه قرار بود يكي شان جمعه 
عروسي كند، يكي مراسم عقدش ش��ب عيد غدير بود و 
ديگري هم همان شب عقد، شهيد شده بود؛ صحنه هاي 
واقعاً غم انگيز و عجيبي بود كه دل همه را به درد می آورد. 

معلوم نيست همه تكه هاي تن پسر را جمع كردند يا نه! نشد از پدرش 
بپرسم آخر پسرت كامل شد يا نه! نمي دانم پدرش دل كرده سجاده 
را باز كند يا نه! دستي، انگشتي، انگشتري سرجايش بوده يا نه! الهي 

چيزي كم و كسر نيامده باشد! سجاده مگر چقدر جا دارد كه تن جواني 
را در آن جور كنند و  به معراج بياورند؟
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